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  دكتر احسان فهيم
در ابت�دای انق�اب ح�دود 1۷۵ هزار نف�ر جمعيت 
دانش�جويی كش�ور بود اما حال بي�ش از ۴ ميليون 
و ۳00 ه�زار نفر دانش�جو داريم ك�ه تقريب�اً ۵ برابر 
بيش�تر از مي�زان افزاي�ش ميانگين جهانی اس�ت.

در ابتدای انقلاب تعداد اعضای هیئت علمی ۳ هزار نفر 
و تعداد مراکز آموزش عالی ۲۴۰ مرکز بود که هم اکنون 
بالغ بر ۸۰ هزار نفر اعضای هیئت علمی و ۲ هزار و ۵۰۰ 

مرکز آموزش عالی داریم.
در دهه ۶۰ به رغم ش��کل گیری دانش��گاه آزاد اسلامی، 
دانشگاه علوم پزشکی از غیرپزشکی منفک شد. در دهه 
۷۰ دانشگاه جامع علمی- کاربردی زیر نظر وزارت علوم 
عینیت پیدا کرد و در دهه ۹۰ دانش��گاه فنی و حرفه اي  
از وزارت آموزش و پرورش جدا ش��د و ب��ه وزارت علوم 

پیوست.
در نتیجه این تغییر و تحولات حدود ۳۵ درصد جمعیت 
دانشجویی کشور در دانشگاه آزاد، ۱۶ درصد در دانشگاه 
پیام نور، ۱۸ درصد در دانش��گاه های مهارتی، ۱۶ درصد 
در مؤسسات و مراکز پژوهشی و در نهایت ۱۵ درصد در 
دانشگاه های دولتی تحصیل می کنند، بنابراین حدود ۸۵ 
درصد جمعیت دانشجویی شهریه می پردازند و برنامه های 

دولت برای ۱۵ درصد دانشجویان مطرح است.
در مجموع به دلیل حج��م گس��ترده فعالیت ها و تنوع 
موضوعات، تأکید بر عدم تمرکز در دستور کار قرار گرفت 

و منطقه بندی آموزش عالی مطرح شد.
در همین راس��تا سطح بندی دانش��گاه ها به سطوح یک 
تا چهار تقریباً شبیه دس��ته بندی مراکز آموزش عالی بر 
مبنای برنامه ششم توسعه می شوند )شامل بین المللی، 
منطقه ای، ملی و دانشگاه های محلی( و نظام سطح بندی 
برای ایجاد رقابت و ارتقای دانشگاه ها است که وزارت علوم 
از تمام مراکز حداکثر اس��تفاده را ببرد. طرح سطح بندی 
و رتبه بندی دانشگاه های دولتی کش��ور از خرداد ۹۴ در 
قالب یک پروژه مطالعاتی معتبر و با مشارکت خبرگان و 
متخصصان دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی کشور آغاز 
شد. دانشگاه هاي اصفهان، تبریز، تربیت مدرس، تهران، 
شهید بهشتی و فردوسی مشهد به عنوان مراکز سطح اول 
جامع و دانشگاه هاي صنعتی اصفهان، صنعتی امیرکبیر، 
صنعتی شریف، علامه طباطبایی و علم و صنعت ایران هم 
به عنوان دانشگاه هاي سطح اول تخصصي انتخاب شدند.

در سال هاي اخیر هم این دانشگاه ها سطح خود را حفظ 
کردند و دانش��گاه دیگري به جمع آنها اضافه نشد. حال 
آنکه بیش از ۹۰ درصد دانشجویان کشور در دانشگاه هاي 
دیگري تحصیل مي کنند. آیا وقت آن نرسیده که کیفیت 

دیگر دانشگاه ها افزایش یابد؟ 
اکنون بس��یاری از اعتبارات دولتی در حوزه دانشگاهی 
سرمایه گذاری شده و امروز شاهد خالی بودن بسیاری از 

صندلی های دانشگاهی در سراسر کشور هستیم.
افزایش بی رویه دانشگاه ها چالش جدی برای این بخش 
است. به همین س��بب برخی هزینه های جاری در حوزه 

دانشگاه ها بر عهده دانشجویان است.
دانشگاه های دولتی در رقابت با دانشگاه های دیگر کشور 
توسعه یافته اند اما فراگیری آموزش و مهارت های فنی و 
حرفه ای در بستر دیگر دانشگاه ها می تواند نقش مؤثری 

در حوزه اشتغال ایفا کند.

يادداشت

جادوی محققان پارک فناوری ایلام
رئیس پارک علم و فناوری ایلام با بیان این که محققان این پارک 
موفق به تولید محصولی فناورانه برای حفاظت فلزات از خوردگی 
ش��ده اند، یکی از مهم تری��ن چالش های پیش روی ش��رکت های 
دانش بنیان را بازارسازی برای محصولات شان دانست و ضمن تأکید 
بر لزوم رونق یافتن فن بازارهای استانی و منطقه ای، خاطرنشان کرد: 
ارائه خدمات به این شرکت ها باید به صورت بلاعوض باشد و طوری 
نباشد که آنها را در آس��تانه ورشکس��تگی قرار دهد؛ در این مورد 
ارگان های مربوطه باید به فعالیت جزیره ای خود پایان داده و بستر 

مناسبی را برای ادامه فعالیت این شرکت ها فراهم کنند.
کامران طاهرپور با بیان اینکه مجوز این پارک از سوی وزارت علوم 
برای استان صادر شده و تمام حمایت های مالی و تشکیلاتی آن نیز 
از سوی این وزارتخانه تأمین می شود، پارک ایلام را یک پارک  جوان 
توصیف کرد و گفت: مجوز ما از اواخر س��ال ۹۲ صادر شده؛ این در 
حالی است که فعالیت های ما بر اساس برنامه و اساسنامه پنج ساله 

از ابتدای سال ۹۴ شروع شده است.
  توليد 1۷ محصول دانش بنيان

وی از اس��تقرار ۸۵ واحد و ش��رکت فناور در این پارک خبر داد و 
تشریح کرد: از این تعداد، ۶ واحد دانش بنیان هستند و ۱۷ محصول 
دانش بنیان تولید کرده اند. در کنار اینها محصولات خوبی داریم که 

هم قابل عرضه و هم قابل رقابت در عرصه ملی و منطقه ای است.
طاهرپور با اشاره به اینکه امس��ال لیست اقلامی را که شرکت های 
ما تولید می کنند در اختیار اس��تان قرار دادیم، ادامه داد: با توجه 
به اقتصاد مقاومتی خریداری این محصولات را به ادارات پیشنهاد 
کردیم. همچنین نمونه این محصولات را در قالب نمایشگاه دائمی 

محصولات شرکت ها، در پارک به نمایش گذاشتیم.
وی تأکید کرد: تمام هم و غم ما این اس��ت که تمام مسائل اداری، 
مشکلات، حمایت ها و مشاوره های تخصصی برای ارتقای محصول 
و... پیگیری  شود. در عرض سه سال و اندی فعالیت، ده ها محصول 

تولید کرده ایم که ۱۷ مورد آنها نشان دانش بنیان دارند.
رئیس پارک علم و فن��اوری ایلام وضعیت ف��وق را امیدوارکننده 
دانست و تصریح کرد: نمونه اولیه هر محصولی که توسط شرکت های 
مستقر در پارک ایلام تولید می ش��ود را پارک خریداری می کند و 
اجازه نمی دهیم مشابه محصولی که به وسیله شرکت های خودمان 

تولید می شود، از جای دیگر خریداری شود.
طاهرپور با بیان اینکه استان ایلام با ۰/۸ جمعیت کشور و دارا بودن 
۱۱ درصد منابع نفتی- گازی آن، می تواند نقش��ی مهم در توسعه 
منطقه و کشور داشته باشد، گفت: پیشنهاد خرید محصولات را در 
جلسات اقتصاد مقاومتی مطرح کرده ایم و امیدواریم در سطح استان 
پیگیری شود. اگر حمایت های ما درست، عمیق و به صورت منسجم 

باشد، در این زمینه حرف های زیادی برای گفتن داریم.
  استقرار 8۵ واحد فناور در پارک

وی اعلام کرد: در سند راهبردی پنج س��اله که در وزارت علوم به 
تصویب رس��یده، معین ش��ده که تعداد واحدهای فناور ما باید در 
پایان سال ۱۳۹۹ به ۶۴ واحد برس��د. این در حالی است که تعداد 
واحدهای فناور پارک در حال حاضر به ۸۵ رسیده است و پیش بینی 
می شود تا پایان امس��ال این تعداد سه رقمی شود. طاهرپور اضافه 
کرد: زمان��ی که فضای کُریدور ص��ادرات را ایج��اد می کنیم، باید 
اس��تانداردها را بالا ب��رده و در کنار آن روی رون��ق صنایع داخلی 
هم کار کنیم. تحقق اقتصاد مقاومتی یا دانش بنیان بدون توس��عه 
زیرساخت ها ی لازم امکان پذیر نیست. وی تأکید کرد: هیچ ایرادی 
ندارد که بتوانیم محصولات دانش بنیان خود را در تمامی استان ها 
ارائه کنیم. برگزاری نمایشگاه ها و فن بازارهای محلی و منطقه ای و... 
باید به قدری رونق داشته باشد که چنین امکانی فراهم شود، ضمن 
آن که هزینه شرکت در این نمایش��گاه ها نیز به گونه ای نباشد که 

شرکت های نوپا جهت شرکت در آنها دچار فشار مالی شوند.
  توليد تركيبی برای حفاظت از فلزات در برابر خوردگی

طاهرپور س��پس با ش��رح یک مثال ب��ه بح��ث بازاریابی برای 
محصولات شرکت های دانش بنیان پرداخت و توضیح داد: یکی 
از شرکت های ما که در آستانه دانش بنیان شدن است، ترکیبی 
تولید کرده که از خوردگی فلزات جلوگیری کرده و حفاظت در 
برابر خوردگی را تضمین می کند. این محصول می تواند کمک 
ش��ایانی به اقتصاد و صنعت کش��ور بکند. وی صاحب این ایده 
را دانشجوی دکترای مکانیک دانش��گاه صنعتی شریف معرفی 
و تش��ریح کرد: در اس��تان ما، گاز منطقه بیجار معروف اس��ت. 
در منطقه بیجار گازی هس��ت ک��ه ترش اس��ت، خوردگی آن 
بالاس��ت و هر چند وقت یک بار انفجاری در تأسیس��ات آن رخ 
می دهد. در چنین زمان هایی مجبورن��د تجهیزات را به صورت 
نو مجدداً خریداری کنند یا در بازه های زمانی مش��خص، پیش 
از بروز حادث��ه، قطعات را ع��وض کنند. قصد من از ش��رح این 
توضیحات این اس��ت که بگویم به رغم وجود همه این مس��ائل، 
هنوز نتوانس��ته ایم ارگان های مربوط را مج��اب کنیم محصول 
این ش��رکت را خریداری کنند. طاهرپور ضمن تأکید مجدد بر 
مش��کل بازاریابی محصولات، گفت: قوانین مناقصه وجود دارد. 
یکي از قوانین مناقصه این است که باید بخشی یا درصدی از مبلغ 
مناقصه به صورت پول، چک یا ضمانت نامه بانکی برای شرکت 
در مناقصه پرداخت شود که غالب ش��رکت های نوپای پارکی و 
دانش بنیان که مدیران آنها یک دانشجو یا استاد جوان دانشگاه 

است، معمولاً امکان چنین تأمینی را ندارند.

دستاورد ايراني

نه از تاک نشان ماند و نه از تاک  نشان!

علوم پزشكي در آغوش وزارت علوم

بيش�تر خوابگاه ه�ای دانش�جويی و برخ�ي 
س�اختمان هاي آموزشي فرس�وده و با قدمت 
ب�الا هس�تند. اي�ن س�اختمان ها اكن�ون به 
مرحله ای رس�يده اند كه بازس�ازی و نوسازی 
آنها، برای ارتقای امنيت و ارائه خدمات رفاهی 
مناس�ب تر به دانش�جويان، ضروري اس�ت.

به همین دلیل باید مراحل بازس��ازی و تعمیرات 
قبل از شروع سال تحصیلی جدید به اتمام برسد و 
خوابگاه ها برای پذیرش دانشجویان ورودی  قدیم 

و جدید به موقع آماده شود. 
تعمیرات خوابگاه های دانشگاه تهران هم از نیمه 
تیر آغاز شد. این دانشگاه طبق برنامه سه ساله ای 
که داش��ت، تجهیزات خوابگاه��ی را برای تعمیر 
در اولویت قرار داد و با صندوق رفاه دانش��جویان 
نیز هماهنگی لازم به عمل آمد که این تعمیرات 
انجام شود. بر همین اساس خوابگاه ها با توجه به 
رتبه و مشکلاتی که دارند بازس��ازی آنها از نیمه 

تیرماه آغاز شد.
  پيشنهاد ۴ ميلياردي!

به گفته مسئولان دانش��گاه علامه این دانشگاه 
برای تعمیرات فض��ای خوابگاهی خ��ود نیاز به 
۴ میلیارد توم��ان بودجه دارد که ب��رای تأمین 
این بودجه با مش��کل مواجه ش��ده است. معاون 
دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی در این باره 
گفت: »پیشنهاد ما برای بودجه تعمیر و تجهیز ۴ 
میلیارد است اما به دلیل مشکلات مالی ۲میلیارد 
تومان آن محقق خواهد ش��د.« حسین سلیمی 
در خصوص آخرین وضعیت انتقال خوابگاه ها به 
پردیس مرکزی افزود: در جلسه ای که با صندوق 
رفاه داشتیم، قرار شد وام های کم بهره به دانشگاه 
پرداخت شود و همچنین همکاری خیرین را در 

این موضوع داشته باشیم.«
  101 برنامه دانشجويي

صمد حاج جباری، معاون دانش��جویی دانش��گاه 

شهید بهشتی هم با بیان اینکه ۱۰۱ برنامه برای 
حوزه دانشجویی دانشگاه در سال جاری پیش بینی 
شده، گفت: سال گذشته ۷۵ برنامه پیش بینی شده 
بود که همه آنها اجرایی شد و برنامه های امسال نیز 
از خرداد آغاز خواهد شد و بیشتر آنها که مربوط 
به تعمیرات خوابگاه ها و افزایش امکانات است تا 

مهرماه به پایان خواهد رسید.
این در حالي اس��ت که تا اوایل تیر ۱۷/۵ میلیارد 
تومان برای تعمیر و تجهیز خوابگاه ها به حساب 
دانشگاه ها واریز شد. علاوه بر دانشگاه های وزارت 
علوم خوابگاه های دانشگاه های علوم پزشکی نیز 
در ایام تابستان برنامه مدونی برای تعمیر و تجهیز 
دارند.تعویض یخچال های قدیمی و تجهیز برخی 
اتاق ها به یخچال، توسعه فضا های ورزشی، تنوع 
در غذا های توزیعی، محدود بودن فضای اتاق های 
خوابگاه، تجهیز کتابخانه ها به کتاب های جدید و 
غنی سازی اوقات فراغت دانشجویان در خوابگاه ها 

بخشی از برنامه هاي مدنظر دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی است.

  افزايش ۳۹ درصدی سرانه خوابگاهی
معاون وزیر بهداشت هم با اش��اره به افزایش ۳۹ 
درصدی س��رانه خوابگاهی گفت: تا پایان دولت 
دوازدهم ۳۷۰ هزار متر مربع به سرانه خوابگاهی 
افزوده خواهد شد.  محمدرضا فراهانی در ارتباط 
با افزایش س��رانه خوابگاه های دانشگاه های علوم 
پزشکی اظهار داشت: در دولت یازدهم بیش از ۱۰۷ 
هزار مترمربع به سرانه خوابگاه های دانشگاه های 
علوم پزشکی افزوده شده است؛ همچنین ساخت 
۲۶۲ هزار مترمربع فضای خوابگاهی جدید در این 

دانشگاه ها صورت گرفت.«
وی از تحقق بودجه تعمیر و تجهیز خوابگاه های 
دانشجویی دانشگاه های علوم پزشکی خبر داد و 
گفت: مبلغ ۹ میلیارد تومانی که دولت برای تعمیر 
و بازسازی خوابگاه های دانشجویی تخصیص داده 
بود در روزهای پایانی سال گذشته محقق شد و ما 
این عدد را بر اساس ظرفیت خوابگاهی دانشگاهی 

علوم پزشکی به دانشگاه ها تخصیص داده ایم.«
  خوابگاه تكميل نشده نداريم

در برنامه پنجم توس��عه ماده ای وجود داشت که 
بر اس��اس آن دانش��گاه ها موظف بودند هر سال 
۲۰ درصد از تصدی گری خود در حوزه خوابگاه ها 
را کاهش دهن��د و از این ماده تفاس��یر مختلفی 
صورت می گرف��ت؛ برخی معتق��د بودند منظور 
قانونگذار این است که اداره خوابگاه های دولتی به 
بخش خصوصی سپرده شود و این به معنای عدم 

خدمات دهی به دانشجویان نیست.
سازمان برنامه و بودجه نیز معتقد بود منظور دولت 
از این ماده این است که ارائه خدمات خوابگاهی از 

وظایف دانشگاه ها خارج شود.
بنابراین دولت در طول شش س��ال برنامه پنجم 
نتوانست یک ریال به ترمیم و بازسازی خوابگاه های 
دانشگاه اختصاص دهد زیرا معتقد بود این اقدام 
خلاف برنامه بودجه اس��ت اما پس از حذف این 
ماده از برنامه پنجم و از ابتدای برنامه ششم سال 
گذشته رقمی حدود ۲۰ میلیارد تومان برای تعمیر 
و تجهیز خوابگاه های دانشجویی در بودجه کشور 
قرار گرفت که حدود ۴۵ درصد آن محقق شد که 

کفاف تعمیر همه خوابگاه ها را نیز نمی دهد.
به گفته مس��ئولان در دولت یازده��م ۲۱ پروژه 
خوابگاهی نیمه تمام بود که تکمیل شد و خوابگاه 
نیمه تمامی ک��ه از دولت هاي قبل مانده باش��د و 

اکنون تکمیل نشده باشد وجود ندارد.

از ح�دود پن�ج س�ال پي�ش، س�ازمان امور 
دانشجويان وزارت علوم از تهيه طرحي براي 
افزاي�ش رفاه دانش�جويان خب�ر داد. طرحی 
كه اس�م آن »تنوع، انتخ�اب و كيفيت« بود و 
به اختصار »ت�اک« ناميده ش�د. وزارت علوم 
با اجرايي كردن اي�ن طرح به دنب�ال افزايش 
رف�اه دانش�جويان در بخ�ش تغذي�ه ب�ود.

صندوق رفاه دانشجویان مدعي است با اجرای این 
طرح، س��هولت در انتخاب غذای مناسب و ایجاد 
رفاه بیشتر در تغذیه دانشجویی فراهم می  شود. با 
اجرای این طرح، علاوه بر باز بودن رستوران های 
تاک در روزهای تعطیل، حضور همراه و مهمان نیز 
در رستوران امکان دارد. عدم پرداخت وجه نقد و 
عدم نیاز به رزرو غذا از دیگر مزایای این طرح عنوان 
مي شود. دانشگاه کاشان از نخستین دانشگاه هاي  
دولتي کشور بود که طرح »تاک« را اجرایي کرد. 
دانش��گاه تبریز هم در این زمینه پیش��رو بود. با 
اجرایی شدن طرح تاک در تعدادی از دانشگاه های 
کش��ور، عملًا این طرح از س��وی دانش��جویان با 
اس��تقبال چندانی مواجه نشد و این عدم رضایت 
دانشجویان باعث شده است که با وجود گذشت 
س��ال ها از زمان مطرح ش��دن این برنامه، هنوز 
بسیاری از دانشگاه ها به دنبال آن نروند. با اینکه 
مسئولان سازمان امور دانشجویان و معاونت های 

دانشجویی در دانشگاه ها علاقه فراوانی به اجرایی 
ش��دن این طرح دارند و نهایی شدن آن می تواند 
بار س��نگینی را از دوش آنها برداشته و به بخش 
خصوصی منتقل کند، اما نارضایتی دانشجویان و 
بی اعتمادی آنها به مسئولان عامل مهمی بوده که 

تاکنون مانع اجرایی شدن این طرح شده است.
  هزينه زياد و بي ميلي دانشجويان

در این طرح که با حمای��ت و توصیه صندوق رفاه 
دانشجویان در دس��تور کار دانشگاه های سراسر 

کشور قرار گرفته اس��ت، یارانه ای به عنوان یارانه 
غذا به صورت ژتونی به دانشجویان ارائه می شود 
تا بتوانند با پرداخ��ت مابه التف��اوت هزینه آن با 
مبلغ ژتون، ب��ه جای اس��تفاده از غذای س��لف 
دانشگاه با مبلغ غذای دانش��جویی، از سلف های 
آزاد دانشگاه استفاده کنند. مشکلی که بي میلي 
دانشجویان را به دنبال داشته، هزینه زیادی است 
که دانش��جویان هر روزه باید علاوه بر ژتون های 
دانشگاه به رس��توران ها بپردازند. با اجرای طرح 

تاک، با توجه به یارانه  تعلق گرفته از طرف دانشگاه 
به هر نفر در این طرح که در مقابل یارانه  پرداختی 
به ازای هر پرس غذای دانشجویی بسیار کم است، 
به نفع دانشگاه است که دانشجویان به سمت این 
طرح رفته و تعداد دانش��جویان کمتری از سلف 
دانش��جویی اس��تفاده کنند. ضمن اینکه یارانه 
پرداختي دانشگاه هم هر سال کاهش مي یابد که از 

دیگر نگراني هاي دانشجویان است.
  دانشجو در برابر پيمانكار

به این منظ��ور کار های مختلف��ی مانند کاهش 
کیفیت غذای سلف، کاهش دورچین های غذای 
دانشجویی، تعطیلی موقت و بعضاً دائم سلف های 
دانش��جویی و... در دس��تور کار معاونت ه��ای 

دانشجویی دانشگاه ها قرار می گیرد.
از سوی دیگر با توجه به اینکه این طرح، دانشگاه را 
بیشتر به سمت خصوصی سازی می برد، با اجرای 
این طرح تمامی مسئولیت های مربوط به کیفیت 
و کمیت غذا ها را بر عهده پیمانکاران می اندازند و 
خود را از تمامی مسئولیت ها مبرا می دانند که عملًا 
دانشجو را با پیمانکار مواجه می کنند که با توجه 
به عدم پاسخگو بودن عموم پیمانکاران در قبال 
دانشجویان، مش��کلات عمده ای مانند کم شدن 
مقدار غذا ها با نوسانات قیمت، تغییر آنالیز غذا ها 
و... به صورت خودسر و بدون هماهنگی می گیرد.

در س�ال 1۳۶۴ و ب�ه دلايل�ي، تاش هاي�ی 
در بدن�ه وزارت بهداش�ت كش�ور مبن�ی 
ب�ر جداس�ازی آم�وزش پزش�كی از س�اير 
رش�ته های علم�ی وزارت عل�وم آغ�از ش�د 
كه اي�ن رويه تاكن�ون پ�ا برجا مانده اس�ت.
تقریباً در اکثر دانش��گاه های ب��زرگ دنیا بخش 
پزشکی و غیرپزشکی در کنار یکدیگر هستند، زیرا 
علوم قابل تفکیک نیست. بسیاری از مسئولان در 
خصوص دلیل جدا شدن رشته های علوم پزشکی 
و رشته های وابس��ته به آن از دانشگاه های وزارت 
علوم، کمبود پزش��ک را عامل اصلي مي دانند اما 
وزارت بهداشت دانشجویان کمی را جذب می کند. 
از طرف دیگر مسئولان وزارت بهداشت معتقدند 
آموزش پزشکی دچار اخلال ش��ده است. وزارت 
علوم هم از ط��رف دیگر از یک ام��کان هم افزایی 
محروم ش��ده ؛ بنابراین برای توسعه علمی بیشتر 
کشور، توسعه فعالیت های بین رشته ای، ارتقای 
کیفیت آموزش و کاه��ش برخی هزینه ها این دو 

باید با یکدیگر ادغام شوند.
  دفاع معين از ادغام

در سال ۱۳۹۴ مصطفی معین، وزیر اسبق علوم 

که خود پزشک است، در رابطه با اشکالات تفکیک 
رشته های پزشکی و... ضمن مخالفت با این رویه 
گفت: »من جدا ش��دن آموزش علوم پزشکی از 
وزارت علوم را مثبت ارزیابی نمی کنم. به نظر من 
اگر این ایده در یکی، دو استان پیاده می شد و پس 
از ارزیابی، چنانچه نتایج به دس��ت آمده مثبت و 

قابل دفاع بود به سطح ملی آمده و در سطح کشور 
گسترش پیدا می کرد، بهتر و قابل دفاع بود. چون 
همه شاخه های علوم، از یک ریش��ه و یک ساقه 
برخوردارن��د.« س��خنان معین اولی��ن و آخرین 
مخالفت ها با این رویه نبود و در ۳۰ سال گذشته 
تعداد زیادی از اساتید و مدیران دانشگاهی نیز به 

این موضوع اعتراض کردند.
  پزشكان ناراضي اند

این موضوع البته در بین جامعه پزش��کی کشور 
مخالفان سرسختی دارد که به لطف آنها این رویه 

همچنان پابرجا باقی مانده است.
برای مثال اکب��ر رنجبرزاده نایب رئیس س��ابق 
کمیسیون بهداشت در این باره به رسانه ها گفت: 
جدا کردن آموزش پزش��کی از وزارت بهداشت و 
الحاق آن به وزارت علوم یک اقدام کاملاً غیرعلمی، 
نسنجیده و تضعیف کننده علوم و آموزش پزشکی 
محسوب می شود. این اقدام یک چرخش و عقبگرد 
به گذشته اس��ت که به صلاح و مصلحت آموزش 
پزشکی، علوم پزشکی، جامعه پزشکی و تحقیق 

و پژوهش و آینده این علم نیست.
در حالی که مخالفان ادغام از عقبگرد در این حوزه 
و بازگشت به اصول اولیه هراس دارند، موافقان این 
مسئله که تقریباً شامل همه مدیران و مسئولان 
دانشگاهی غیرپزشکی است، این رویه را مخالف 
رویه های جهانی توصی��ف می کنند که به توزیع 
بی عدالتی و تبعیض در حوزه های آموزشی منجر 

شده است.

حسین اعلایی
   گزارش2

ابراهیم مشیریان
   گزارش 3

علیرضا سزاوار
    گزارش یک 

با ناميدن امس�ال ب�ه ن�ام »حماي�ت از كالاي ايراني« 
درصدديم اين ستون را به تحقيقات و پروژه هاي عملياتي 
دانشگاهي اختصاص دهيم كه وجه مميزه آنها ارتباط با 
بازار است؛ چه پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي 
و چه پزشكي. ارتباط دانشگاه با بازار، مهم ترين بخش 
حمايت دانشگاهي از كالاي ايراني است كه اگر به طور 
كامل و صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق 
اقتصاد مقاومتي خواهد داشت. در همين زمينه پذيراي 
آثار جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

10۷ هزار مترمربع به سرانه خوابگاه  هاي علوم پزشكی افزوده شده است 

خانه تكاني در دانشگاه ها

خبر

 دانشگاه فردوسی 
»دانشجوی ستاره دار« ندارد

معاون فرهنگی اجتماعی دانشگاه فردوسی مشهد گفت: 
خوشبختانه طی چند سال اخیر شاهد کاهش پرونده های 
انضباط��ی در دانش��گاه بوده ایم و چی��زی تحت عنوان 

دانشجوی ستاره دار نداریم.
دکتر حمیدرضا طاه��ری با بیان اینکه طی چند س��ال 
اخیر ش��اهد کاهش پرونده های انضباطی در دانش��گاه 
بوده ایم و چیزی تحت عنوان دانشجوی ستاره دار نداریم، 
تصریح کرد: به مس��ئله اجرای صحیح قوانین و مقررات 
اجتماعی دانشگاه ابتدا با تذکر و سپس با کمیته انضباطی 
و س��پس در صورت حاد بودن موارد، براساس آیین نامه 
انضباطی رسیدگی خواهد ش��د. به عنوان نمونه مسئله 
تقلب، آیین نامه ای داش��ته که روندهای مختلفی برای 

رسیدگی دارد.
وی اضافه کرد: کمیته انضباطی دانش��گاه نیز با رویکرد 
تربیتی مدیری��ت انضباطی دانش��جویان فعالیت دارد. 
همچنین گروه مطالعات و برنامه ریزی فرهنگی اجتماعی 
دانش��گاه نیز فعالیت ه��ای خاص خ��ود را داش��ته که 

تصمیم گیری های ما معمولاً خروجی این گروه است. 

 سطح بندی ای که باید 
به اشتغال ختم شود


